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افزايش توليد فولاد و سيمان 

در 5 ماهه امسال
در 5 ماهه اول امسال توليد فولاد خام با 
رشد 6.5 درصدي همراه بود و در عين حال، 
 32.9 مدت  اين  در  آلومينيوم  شمش  توليد 

درصد کاهش داشته است.
و  معدني  منتخب  کالاهاي  توليد  آمار 
صنايع معدني طي 5 ماهه اول امسال نشان 
با  مدت  اين  در  خام  فولاد  توليد  که  ميدهد 
رشد 6.5 درصدي به 10 ميليون و 31 هزار تن 
رسيده که نسبت به 5 ماهه اول سال گذشته 

6.5 درصد رشد داشته است.
همچنين در اين مدت توليد محصولات 
با رشد 9.3 درصدي به 8 ميليون و  فولادي 
اول  ماه   5 طي  است.  رسيده  تن  هزار   916
توليد  و  درصد   18 مس  کاتد  توليد  امسال 
نيز 0.6 درصد رشد داشته است. در  سيمان 
عين حال، توليد سنگ آهن و کنسانتره ذغال 
سنگ به ترتيب 5.3 درصد و 7.7 درصد کاهش 

را تجربه کرده است.
در اين مدت توليد کاتد مس 12.7 درصد 
و توليد شمش آلومينيوم 3.5 درصد کاهش 
داشته است. همچنين توليد سيمان در مرداد 
تيرماه  به  افت 5.7 درصدي نسبت  با  امسال 
توليد  است.وضعيت  بوده  همراه  جاري  سال 
کالاهاي منتخب معدني و صنايع معدني در 
مرداد امسال نيز نشان ميدهد که توليد فولاد 
خام نسبت به تير سال جاري 1.5 درصد رشد 
داشته اما توليد محصولات فولادي با افت 2.5 

درصدي همراه بوده است. 

يک مقام مسئول اعلام کرد:

رونق توليد، لازمه حمايت از 
صادرات غير نفتي

رايزن بازرگاني سابق ايران در عمان گفت: 
براي رونق بخشي به توليد کشور، حمايت از 
اجتناب  ضرورتي  نفتي  غير  صادرات  توسعه 

ناپذير است.
بازرگاني سابق  رايزن  عباس عبدالخاني، 
با تأکيد بر  جمهوري اسلامي ايران در عمان 
لزوم برداشتن گامهاي اجرايي در تحقق رونق 
توليد به عنوان شعار سال جاري گفت: براي 
رونق بخشي به توليد کشور، حمايت از توسعه 
صادرات غير نفتي ضرورتي اجتناب ناپذير است.
وي افزود: تقويت و تحکيم زير ساختهاي 
تجاري، تسهيل سازي تجارت خارجي به ويژه 
با کشورهاي همسايه، تشويق حضور بنگاهها 
هدف،  کشورهاي  در  تجاري  موسسات  و 
نمايشگاههاي  در  ملي  پاويونهاي  از  حمايت 
از  پشتيباني  و همچنين  تخصصي  بينالمللي 
رايزنان بازرگاني در کشورهاي هدف صادراتي 
و بازارهاي ديگر کشورها، قطعاٌ بر بهبود چرخه 
توليد داخلي کشور تاثير شاياني خواهد داشت.

رايزن بازرگاني اسبق کشورمان در لبنان 
با  کشور  در  زيادي  محصولات  کرد:  اضافه 
کيفيت و بسته بندي مناسب و کاملٌا رقابتي 
توليد ميشود که نيازمند حمايت همه جانبة 
راهکارهاي  با  تا  هستند  صادرات  از  دولت 
تخصصي و به بهترين نحو در بازارهاي هدف 

نفوذ پيدا کنند.
راهکارهاي  از مهمترين  وي گفت: يکي 
و  شرکت  ثبت  هدف،  بازارهاي  در  حضور 
مجدد  صادرات  و  کالا  مونتاژ  مانند  اقداماتي 

است.

 حضور مقتدرانه زر 
در گلفود امارات   

برای  زر  پژوهشی  و  صنعتی  گروه 
چهارمين سال متوالی با حضور در نمايشگاه 
گلفود مواد اوليه و ماشين آلات غذايی امارات 
) gulfood manufacturing( همراه با 120 کشور 
را در  جهان آخرين دستاوردهای بزرگ خود 
توليد محصولات High tech و دانش بنيان به 

معرض نمايش گذاشت. 
نمايشگاه گلفود که هر ساله صدها نوع 
انواع  و  غذايی  فرآورده های  و  محصولات  از 
نوشيدنی ها از مناطق مختلف جهان را در يک 
طعم  که  است  جايی  می کند  متمرکز  مکان 
بين المللی زر با محصولات جديد به بازارهای 

جهانی معرفی می شود.
عنوان  به  زر  پژوهشی  و  صنعتی  گروه 
با  جهان  در  پاستا  کننده  توليد  دومين 
انواع  معرفی آخرين توانمندی خود در توليد 
ماکارونی و پاستا و همچنين به عنوان سومين 
توليدکننده فروکتوز در جهان با معرفی آخرين 
  High توليد محصولات دستاوردهای خود در 
tech  و دانش بنيان بر پايه ذرت با هدف صادرات 
بر اساس مطالعه و فتح بازارهای بين المللی به 
عنوان يکی از مهمترين صادرکنندگان ايرانی 
معرفی  جهت  جهان  در  غذايی  محصولات 
نمايشگاه  در  بلند  گامی  توليدی  محصولات 

گلفود امارات برداشته است.
اصلی ترين  عنوان  به  بزرگ  رويداد  اين 
غذايی  های  شرکت  تجارت  توسعه  پايگاه 
جهان به حساب می آيد که گروه صنعتی و 
پژوهشی زر برای چهارمين سال متوالی در اين 
نمايشگاه که سابقه درخشان در ميان تجار و 
صادرکنندگان دارد، اين فرصت را فراهم می 
آورد تا بتواند بازارهای آسيای ميانه - شمال 
آسيا و آفريقا را مجذوب خود نمايد که تاکنون 
به لحاظ محصول بی نظير و طعم به ياد ماندنی 
سهم  توانسته  دنيا  بزرگ  رقبای  کنار  در  زر 
بزرگی از بازارهای بين المللی را از آن خود کند. 
در اين نمايشگاه بی نظير بازديدکنندگان 
و خريداران از 200 کشور جهان از غرفه های 
متعدد بازديد و با حضور در غرفه تخصصی زر با 
انواع محصولات اين شرکت دانش بنيان آشنا و 
اغلب قراردادهايی برای توسعه روابط و تجارت 
از طريق اين رويداد در سطح بين المللی منعقد 
می شود. گفته می شود در مدت برگزاری اين 
نمايشگاه که از تاريخ 29 تا 31 اکتبر برگزار 
شد100 هزار نفر از 200 کشور جهان، از مرکز 

تجارت جهانی امارات بازديد کرد ند.

 وزير صمت در ديدار با وزير کشاورزی 
و غذای بلاروس تأکيد کرد :

توسعه و تعميق مناسبات 
تجاری ميان ايران و بلاروس

وزير صنعت، معدن و تجارت کشورمان 
در ديدار با خاتسکو اناتولی »وزير کشاورزی 
و غذای کشور بلاروس« بر توسعه و تعميق 

مناسبات تجاری ميان دو کشور تأکيد کرد.
اين  در  رحمانی  رضا  شاتا،  گزارش  به 
ديدار که در حاشيه برنامه های نمايشگاه بين 
اشاره  با  گرفت،  انجام  چين  واردات  المللی 
بلاروس  و  ايران  کشور  دو  ظرفيت های  به 
افزود:  غذايی،  مواد  و  کشاورزی  حوزه  در 
گسترش مناسبات تجاری و تسهيل فعاليت 
تجار و بازرگانان دو کشور بايد در دستور کار 

قرار بگيرد.
رحمانی  رضا  که  است  ذکر  شايان 
بر  نيز،  ازبکستان  تجارت  وزير  با  ديدار  در 
مراودات  و  مناسبات  توسعه  و  گسترش 
تجاری و فعال سازی کريدور ارتباطی شمال 

به جنوب تأکيد کرده بود.
معدن  صنعت،  وزير  که  است  گفتنی 
هجدهمين  در  شرکت  از  پس  تجارت  و 
اجلاس نخست وزيران سازمان همکاری های 
شانگهای در تاشکند ازبکستان، برای شرکت 
واردات  المللی  بين  نمايشگاه  افتتاحيه  در 
چين و انجام چند ديدار و برنامه کاری مهم 

به کشور چين سفر کرد.
کالاهای  صادرات  توسعه  لزوم 
هدف  جدید  بازارهای  ایجاد  و  ایرانی 

صادراتی
وزير صمت در ديدار با بازرگانان ايرانی 
صادرات  توسعه  ضرورت  بر  چين  مقيم 
کالاهای ايرانی و ايجاد بازارهای جديد هدف 

صادراتی تاکيد کرد.
در  رحمانی  رضا  شاتا،  گزارش  به 
صادراتی  های  برنامه  به  اشاره  با  ديدار  اين 
کرد:  بيان  توليد،  رونق  سال  در  کشورمان 
کشور   15 به  را  غيرنفتی  صادرات  افزايش 

همسايه در دستور کار داريم.
او خطاب به بازرگانان و تجار ادامه داد: 
کالاهای  صادراتی  مقاصد  افزايش  روی  بر 
هدف  بازارهای  ايجاد  و  کشورمان  ساخت 

صادراتی کار کنيد.
شايان ذکر است که رضا رحمانی پيش 
از اين نيز در ديدار با وزير تجارت ازبکستان 
و وزير کشاورزی و غذای بلاروس بر گسترش 
و توسعه مناسبات و مراودات تجاری تأکيد 
معدن  صنعت،  وزير  که  است  کرد.گفتنی 
هجدهمين  در  شرکت  از  پس  تجارت  و 
اجلاس نخست وزيران سازمان همکاری های 
شانگهای در تاشکند ازبکستان، برای شرکت 
واردات  المللی  بين  نمايشگاه  افتتاحيه  در 
چين و انجام چند ديدار و برنامه کاری مهم 
به کشور چين سفر کرد و هم اکنون در اين 

کشور به سر می برد.

صنايع غذايي و آشاميدني 
8درصد از ارزش صادرات 

غيرنفتي را به خود اختصاص 
داده است

وزارت  صنايع  امور  معاونت  سرپرست 
ارزش  از  8درصد  حدود  گفت:  صمت 
صنعت  به  کشورمتعلق  غيرنفتي  صادرات 
غذا وآشاميدني است و بدين معنا است که 
و  شده  کامل  زنجيره  انتهاي  تا  غذا  صنعت 
خودرا با اصول نوين بازار يابي منطبق کرده 
است.مهدي صادقي نيارکي ، در همايش روز 
تغذيه  تحقيقات  انستيتو  در  که  غذا  جهاني 
با  شد  برگزار  کشور  اي  تغذيه  صنايع  و  اي 
شاخصي  آخرين  گفت:در  مطلب  اين  بيان 
که گرسنگي جهاني غذا منتشر کرده است، 
اين   2019 سال  تا  ميلادي   1992 سال  از 
کرده  پيدا  7.9کاهش  به   17.5 از  شاخص 
است و اين نشان دهنده پيشرفت قابل توجه 

کشور در بهبود وضعيت گرسنگي است.
غذاي  سوم  يک  از  داد:کمتر  ادامه  وي 
کشور در حوزه صنعت غذاي کشور، فرآوري 
مي شود و بيش از 2 سوم به صورت مصارف 
تازه خوري يا ساير به بهره برداري مي رسد 

و استفاده مي شود.
اسيد  اينکه  به  اشاره  با  نيارکي  صادقي 
ترانس در روغن نباتي بالاي 10درصد بوده 
است ، گفت:امروزه با فعاليت ها و پيشرفت 
کاهش  2درصد  کمتراز  به  شده  انجام  هاي 
زيرو   ، آينده صنعت  برنامه  در  و  کرده  پيدا 

ترانس دنبال مي شود.
وزارت  صنايع  امور  معاونت  سرپرست 
اينکه سازمان غذا و دارو  به  اشاره  با  صمت 
بازنگري در مصرف  استاندارد  وسازمان ملي 
شکر، روغن و نمک داشته است گفت:صنعت 
غذاي کشور بيشترين همکاري را در انطباق 

با استانداردهاي جديد داشته است.
صادقي نيارکي با اشاره به اينکه حدود 
3 ميليارد دلار صادرات صنعت غذايي انجام 
در  توجهي  قابل  رقم  گفت:اين  شود  مي 

صادرات غير نفتي است.
از لحاظ  ادامه خاطرنشان کرد:  وي در 
وزني در سال 1397، 1.7 درصد از صادرات 
اشاميدني  و  غذا  به صنعت  مربوط  غيرنفتي 
حدود  ارزشي  لحاظ  از  اما  است  بوده 
به  است  متعلق  غيرنفتي  8درصدصادرات 
صنعت غذا و اين به معنا است که صنعت غذ 
تا انتهاي زنجيره کامل شده و خودرا با اصول 

نوين بازار يابي منطبق کرده است.
افتخارات  جز  اين  کرد:  بيان  نيارکي 
ماست که بتوانيم جامعه سالم داشته باشيم 
و  صادرات  توسعه  و  سودمند  فرا  غذاهاي  و 

تثبيت اشتغال صنعتي داشته باشيم .
شعار  درراستاي  خودرا  گفت:ما  وي 
آماده  و  دانيم  مي  متعهد  غذا  روز  جهاني 
مشترک  هاي  نشست  برگزاري  و  همکاري 

براي اين مهم هستيم.

اخبار اخبار

گفت:  خصوصيسازي  سازمان  کل  رئيس 
آزادسازي سهام عدالت منتظر تصويب لايحه مربوطه 
در مجلس است و سعي ميکنيم تا آخر سال سهام 

عدالت دست مردم آزادسازي شود.
 عليرضا صالح ، در مورد آزادسازي سهام عدالت 
در  لايحه  يک  عدالت  سهام  آزادسازي  براي  گفت: 
مجلس در حال بررسي و تصويب است که اگر به 
تصويب نهايي برسد و تبديل به قانون شود، آزادسازي 

انجام ميشود.
بايد  عدالت  سهام  آزادسازي  کرد:  تاکيد  وي 

مستند به قانون و با مصوبه مجلس انجام شود.
مورد  در  خصوصيسازي  سازمان  کل  رئيس 
شيوه واگذاري سهام عدالت گفت: اول بايد مصوبه 
مجلس بيرون بيايد، اين مسئله را براي تصويب به 
مورد  در  واگذاري  هيات  تا  ميبريم  واگذاري  هيات 
و  آزادسازي سهام عدالت تصميمگيري کند  شيوه 
مرور  مشمول  عدالت  سهام  آزادسازي  نميگذاريم 

زمان شود.
صالح تاکيد کرد: شيوه و نحوه آزادسازي سهام 

عدالت را بايد هيات واگذاري تصميم بگيرد.
وي افزود: اگر مصوبه مجلس در مورد آزادسازي 

سهام  آزادسازي  نحوه  بيايد،  زودتر  عدالت  سهام 
و  ميشود  مشخص  واگذاري  هيات  در  نيز  عدالت 
سعي ميکنيم تا آخر سال سهام عدالت دست مردم 

آزادسازي شود.
يک  هر سهم  اسمي  ارزش  به  عدالت  سهام   
ميليون تومان با هدف سهامدار کردن مردم در اقتصاد 

کشور از سال 1386 به مردم واگذار شد که قرار شد 
6 دهک کمدرآمد جامعه از اين سهام برخوردار شوند 
سهام  دارنده  نفر  ميليون  حدود 49  مجموع  در  و 

عدالت هستند، اما اين سهام هنوز آزاد نشده است.
بهاي  طرح،  اين  طراحان  نظر  طبق  بود  قرار 
سهام عدالت براي دو دهک کم درامد تحت پوشش 

کميته امداد امام حميني و سازمان بهزيستي رايگان 
باشد و براي ساير اقشار از محل سود آينده شرکتهاي 
مشمول طي 10 سال مستهلک شود و بعد از 10 
از  بعد  اما  شود،  آزاد  مردم  نام  به  سهام  اين  سال 
گذشت 10 سال، دولت در سال 96 اعلام کرد، تنها 
از هزينه سهام عدالت مستهلک  تومان  هزار   532
شده و اگر کسي خواهان يک ميليون تومان ارزش 
اسمي اين سهام است، بايد بقيه پول را به حساب 
واريز کند، وگرنه در همان  سازمان خصوصيسازي 
سهام  مالک  تومان  هزار   532 اسمي  ارزش  اندازه 

عدالت شده است.
دولت تا کنون دو نوبت سود سهام عدالت را 
به دارندگان اين سهام به اندازه 75 هزار و 92 هزار 

تومان پرداخت کرده است.
از  مختلفي  شرکتهاي  عدالت  سهام  سبد  در 
جمله فولاد مبارکه، ذوبآهن اصفهان، پتروشيميهاي 
مهم، پالايشگاههاي مهم و خودروسازيهاي مهم قرار 
دارند و اگر اين سهام آزاد شود، حدود 49 ميليون 
نفر به تعداد سهامداران کشور اضافه خواهد شد و اثر 
مهمي در ايجاد تعلق اجتماعي مردم و همبستگي 

ملي نسبت به اقتصاد و توليد کشور خواهد داشت.

عضو کميسيون اقتصادي مجلس با تاکيد بر اينکه بالغ بر 15 هزار 
ميليارد تومان برآورد فرار مالياتي کارتهاي بازرگاني اجاره اي است، گفت: 
اين کار باعث شده است به کشور نيز لطمه وارد شود و واردات بي حساب 

و کتاب و بدون نظارت را در پي داشته است.
علي اکبر کريمي نماينده مجلس شوراي اسلامي با بيان اينکه عدم 
قرائت تحقيق و تفحص در مورد قاچاق در صحن مجلس امري نادرست 
بود و قابل دفاع نيست، اظهار داشت: به علت اينکه برخي دستگاه ها به 
اطلاعات گزارش انتقاد داشتند، قرار شد هيئت تحقيق و تفحص گزارش 
را تدقيق و به هيئت رئيسه ارائه کند.وي گفت: قاچاق پديده تلخي در 
کشور ما است که به نظر مي رسد عزمي براي جلوگيري از آن نيست. 
براساس برآورد ما بيش از 25 ميليارد دلار در سال حجم قاچاق بوده 
است. اولين منشا اصلي قاچاق سياست هاي دولت است. منشا دوم نيز 
سود جويي هاي صورت گرفته در اين مسير است.کريمي با بيان اينکه 
بيش از 90 درصد قاچاق از مبادي رسمي کشور صورت مي گيرد، افزود: 
راه هاي طراحي شده براي واردات باعث قاچاق کالا است. سياست هاي 

دولت زمينه اصلي فراهم کردن قاچاق است.
اين نماينده مجلس ادامه داد: در بجث قاچاق کالا به اتاق بازرگاني 
نيز انتقاداتي وارد است. زيرا مرجع صدور کارت بازرگاني اتاق مي باشد 
و تاييد آن با وزارت صنعت است. مشکلي که وجود دارد پاس کاري اين 
دو دستگاه در خصوص کارت هاي بازرگاني است. کارت هاي بازرگاني 
اجاره اي و يک بار مصرف ماحصل اين ناهماهنگي شده است. در گذشته 
همين مشکل باعث شده که به افرادي غير بازرگان، کارت گرفته شده و 

از آنها سو استفاده شود.
کريمي با تاکيد بر اينکه بالغ بر 15 هزار ميليارد تومان برآورد فرار 
مالياتي کارت هاي بازرگاني اجاره اي است، افزود: اين کار باعث شده به 
کشور نيز لطمه وارد شود و واردات بي حساب و کتاب و بدون نظارت را 

در پي داشته است.
اين نماينده مجلس بيان کرد: بر اساس اظهار نظر دولت ميزان 
قاچاق کاهش پيدا کرده است. اما اين کاهش به دليل افزايش نرخ ارز 
است که ديگر قاچاق صرفه اقتصادي ندارد. در حال حاضر با توجه به 
نرخ ارز ما قاچاق معکوس داريم. يعني کالاها به صورت قاچاق به خارج 
از مرز ها صادر مي شود که اين مسئله نيز ناشي از سياست گذاري غلط 

دولت است.
کريمي گفت: زماني اعلام شد افرادي که تا سقف يک ميليون دلار 
صادرات دارند از پيمان سپاري ارزي معاف هستند. همين افراد با اخذ کارت 
بازرگاني به صادرکننده تبديل شدند. اما اين افراد هيچگونه بازگشت ارزي 

نداشته اند که باعث متضرر شدن کشور شده است.  
اين عضو کميسيون اقتصادي مجلس افزود: دولت بابت تصميمات 
بخش  اما  کند  نمي  پرداخت  اي  هزينه  هيچ  گيرد  مي  که  اشتباهي 
خصوصي اينگونه نيست. به همين خاطر وضعيت اقتصادي کشور وخيم 
شده است. سياست هاي دولت مي تواند منشا اصلي قاچاق باشد. مثلا ارز 
4200 توماني منشا رانت و فساد است که اين تصميم نظر رئيس جمهور 
بوده است.  کريمي در پايان گفت : بيشترين حجم قاچاق در کشور را 
قاچاق سوخت تشکيل مي دهد. اين شرايط زماني که وجود دارد باعث 
خروج سوخت از مرزهاي کشور مي شود. به گونه اي که قاچاقچيان به 

اسم حلال گازوئيل از مرز خارج مي کنند.
*تاکنون 2 هزار کارت بازرگاني اجاره اي باطل شده است

در همين خصوص حسين سلاح ورزي نايب رئيس اتاق بازرگاني 
گفت: اساسا کارت بازرگاني به عنوان مجوزي براي مبادرت صادرات و 
واردات کالا است که مشترکا توسط اتاق بازرگاني و وزارت صنعت صادر 
مي شود.کساني که با اين کارت اقدام به واردات مي کنند يعني از مبادي 
رسمي اين کار را انجام مي دهند، در حالي که قاچاق از مبادي غير 

رسمي انجام مي شود.
وي گفت: بر اساس توافق صورت گرفته با سازمان امور مالياتي، هر 
صادر کننده هنگام صادرات، 4 درصد ماليات بر عملکرد پرداخت مي 
کند. به همين دليل فرار مالياتي از سوي اعضاي اتاق بازرگاني اندک 

است. اين بدهي مالياتي مربوط به سنوات قبل است.
اين فعال اقتصادي ادامه داد: دولت شرايطي براي دريافت کارت 
بازرگاني در نظر گرفته است. اتاق بازرگاني به عنوان يک پيشخوان عمل 
مي کند. اينکه قبلا براي افراد غير کارت صادر شده مربوط به اشکال 
قانوني بوده که در حال حاضر رفع شده است.سلاح ورزي در پايان افزود: 
در حال حاضر چيزي به نام کارت بازرگاني يک بار مصرف وجود ندارد. 
اما بعضي هستند که کارت بازرگاني خود را اجاره مي دهند که کاري 
غير قانوني است. تاکنون نيز 2 هزار کارت بازرگاني اجاره اي باطل شده 
است. در خصوص استفاده از کارت هاي بازرگاني اجاره اي اتاق بازرگاني 
مسئول نيست و بايد دستگاه هايي دولتي اجازه همچين کاري را ندهند. 
متاسفانه علي رغم اينکه اجاره کارت بازرگاني قانوني نيست، اما دستگاه 

هاي دولتي و قضايي در اين زمينه اقداماتي انجام نداده اند.

درحالي که چندگانگيهايي درباره ورود دارو به ايران وجود دارد که 
آمريکا از موافقت با سازوکار مالي اينستکس براي دارو خبر داده و البته 

معاون رئيس جمهور از تحريم دارويي آمريکا حرف زده است.
وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشکي، روز 9 آبان درباره کمبود 
دارو در کشور در نشست بررسي و تبادل نظر درباره مسائل و مشکلات 
حوزه بهداشت و درمان، گفته است: »با وجود مشکلاتي در تامين ارز، 
هيچ کارخانهاي نيست که تا تيرماه سال آينده مواد اوليه نداشته باشد.« 
با اين حال روز گذشته خبري در فضاي مجازي منتشر شد که در آن 
يک بنياد بين المللي از افزايش واردات داروهاي اروپايي به ايران خبر 
داده است. از سوي ديگر ديروز گفته شد امريکا با اروپا براي استفاده از 
اينستکس فقط براي بخش دارو و غذا و کشاورزي ايران موافقت کرده 
است. اين در حالي است که سعيد نمکي در جلسه روز 9 آبان به برخورد 
از فعاليتهاي مثبت وزارت  با تخلفاتي در واردات دارو به عنوان يکي 
بهداشت، اشاره کرده است. در صحبتهاي نمکي به بينيازي از مواد اوليه 
داروهاي اساسي اشاره شده است. آيا با وجود تحريمها واردات مواد اوليه  
دارو انجام ميشود؟ و آيا در اين مورد کشور با کمبود روبهرو است؟ از 
سوي ديگر حسينعلي اميري، معاون پارلماني رئيسجمهور ديروز در جمع 
خبرنگاران با اشاره به اينکه ادعاي امريکا درباره عدم تحريم دارويي ايران 
کاملا بياساس است، گفت: ما شاهد اين هستيم که به خاطر تحريم هاي 

دارويي تعدادي از بيماران با مشکلات اساسي مواجه شده اند.
واردات از قدرتهاي آسيا و اروپا

ايرج حريرچي، معاون کل وزارت بهداشت ايران صحبتهاي وزير 
بهداشت درباره نداشتن کمبود در بحث دارو را تاييد کرده و گفته است: 
»کمبود دارو در ايران نداريم و به خودکفايي رسيدهايم. اکثر داروهاي 
ضروري بيش از 6 ماه و بعضا بيش از يک سال ذخيرهسازي شدهاند.« 
بنا بر آماري که بعضي از سايتها به نقل از »سنديکاي صاحبان صنايع 
از داروهاي مورد  اند، 96 درصد  ايران« منتشر کرده  انساني  داروهاي 
نياز مردم ايران در داخل ايران توليد ميشود اما بيش از نيمي از مواد 
اوليه براي ساخت اين داروها از خارج کشور وارد ميشود.صابر نامي، دبير 
اجرايي سنديکاي توليدکنندگان مواد شيميايي، دارويي و بستهبندي 
دارويي درباره توليد مواد اوليه دارو در ايران، اما نظر ديگري دارد و اين 
آمار را نادرست ميداند. او  معتقد است که بيش از نيمي از مواد اوليه 
داروها در کشور توليد ميشوند: »مواد موثر 69.5 درصد از داروها در 
داخل کشور توليد ميشوند. صد در صد ملزومات بسته بندي هم توليد 
داخلي هستند. توليد مواد اوليه شامل داروهاي OTC )داروهاي اساسي( 

و داروهايي براي بيماريهاي خاص ميشود.«
او درباره حدود 30 درصد از مواد اوليهاي که در ايران تهيه نميشود، 
داريم  را هم  آن 30 درصد  توليد  توانايي  علمي  لحاظ  به   « ميگويد: 
اما سرمايهگذاري در اين بخش انجام نميشود و اين موضوع به موارد 
مختلفي ارتباط دارد که يکي از آنها اين است که چون نياز کشور در 
اين زمينه اندک است شرکتهاي دارويي تمايلي براي سرمايهگذاري براي 
توليد اينگونه داروها را ندارند.« نامي درباره بخشي از مواد اوليه دارويي 
که به ايران وارد ميشود، ادامه ميدهد: » قسمت بزرگي از اين درصدي 

که گفتم از کشورهاي چين و هند وارد ايران ميشود و بخش ديگري هم 
از کشورهاي اروپايي مانند آلمان به ايران صادر ميشوند.« 30 درصد مواد 
اوليه داروها در ايران توليد نميشود که با توجه به گفتههاي نامي مربوط 
به داروهايي است که در ايران مصرف آنها اندک است. درواقع بخشي از 
داروهاي بيماريهاي خاص که شامل بيماريهايي مانند سرطان ميشوند، 
در ايران تهيه نميشوند و اين موضوع با صحبتهاي ايرج حريرچي درباره 

خودکفايي در زمينه دارو در تناقض است. 
بي اعتمادي به داروي ایراني

وزير  آموزش پزشکي  و  بهداشت، درمان  و معاون  بهداشت  وزير 
بهداشت درباره بينيازي ايران به داروهاي وارداتي گفتهاند اما آنچه در 
اين ميان بايد مورد توجه قرار گيرد بياعتمادي قديمي برخي از مردم 
به داروهاي ساخت ايران است. کاربري در توئيتر به مقايسه موثر بودن 
داروهاي ايراني و خارجي در گروه سني کودکان پرداخته و نوشته است: 
»واکسن دو ماهگيش رو زديم همه ميگفتن واکسن سبکيه ولي بچهام 
بيقرار شد تو اين دو ماه انقدر صداي گريهاش رو نشنيده بودم.« او در 
همين توئيت به واکسنهاي 5 گانه ب_ث_ ژ اشاره کرده است. اين کاربر 
توئيت ديگري را دو ماه پس از اين مطلب منتشر کرده و نوشته است: 
» امروز واکسن 4 ماهگي زد. به توصيه دوستم و مشورت دکتر اين بار 
استامينوفن خارجي دادم بهش و در کمال تعجب اصلا اذيت نشد و حتي 
پاش رو به راحتي تکون ميده. چطور ممکنه يه دارو ايرانيش انقدر بياثر 
باشه؟ بقيه که يه تهيه داروي مرغوب دسترسي ندارن چيکار ميکنن؟ 
نوزاد درد بکشه؟«البته فقط همين يک مورد نيست، بسياري از مردم 
براي پيدا کردن داروهايي که بايد هر روز مصرف کنند و البته نمونه 

مشابه ايراني مناسبي هم ندارند، به مشکل خورده اند.
مهدي انصاري که به تازگي براي تهيه دارو براي مادربزرگش با مشکل 
روبهرو شده  ميگويد: »داروي ديسپورت )Dysport( از چند ماه پيش توي 
داروخانهها پيدا نميشد مادربزرگ من درگير يک بيماري است که در بسياري 
از هم سن و سالهاي او اتفاق ميافتد و آن هم انسداد و گرفتگي مري و معده 
است. اين دارو فقط براي اين بيماري استفاده نميشود و براي زيبايي هم مورد 
مصرف دارد که در مراکز زيبايي بيشتر براي بوتاکس استفاده ميکنند.«او 
ادامه ميدهد: » قيمت اين دارو در صورت موجود بودن در داروخانهها تا 
يک ماه پيش از يک ميليون تومان تا يک ميليون و پانصد هزار تومان بود. 
هيچ نظارتي هم روي قيمت دارو وجود ندارد و فقط در داروخانههاي شمال 
شهر پيدا ميشود. داروخانههاي دولتي که وظيفهشان داشتن داروهاي ناياب و 
کمياب است، اين دارو را از زماني که ما نياز داريم تاکنون ندارند. سامانه 1490 
وزارت بهداشت که مخصوص داروهاي کمياب و ناياب است هم واقعا پاسخگو 
هستند منتها در همين حد جواب ميدهند که اين دارو در بازار نيست، معلوم 
نيست کي وارد بازار شود يا اينکه ميگويند براي اطلاع از موجود شدن دارو 

هر روز تماس بگيريد.«
از  را  دارو  اين  »ما  است:  خريده  قاچاق  را  دارو  که  گويد  مي  او 
قاچاقچيهاي دارو خريديم با قيمت بسيار بالاتر از يک ماه پيش که به 
صورت محدود در داروخانهها موجود بود. دليل بالا بودن قيمت هم از 
طرف قاچاقچي اين بود که ناصرخسرو شديدا تحت کنترل دولت است و 

اجازه عرضه داروي قاچاق داده نميشود. جالب اين است که در مراجعه 
به يکي از داروخانهها به ما گفتند که از اين دارو فقط 20 عدد در ايران 
موجود است.«  او درباره نمونههاي خارجي و داخلي اين دارو ميگويد: 
»نمونههاي داخلي و ارزانتر هم ممکن است در بازار موجود باشد اما 
پزشک و متخصص نظرشان اين بود که نمونه داخلي کارکرد ندارد، پس 
استفاده نشود بهتر است. درباره قيمت هم يک ماه پيش يک ميليون و 
نود هزار تومان بود. اما هفته گذشته که خريديم قيمت يک ميليون و 
هشتصد و سي هزار تومان شده بود.« کم نيستند بيماراني که در ايران 

اعتقادي به استفاده از داورهاي ايراني ندارند.
با اين حال نامي ميگويد: »فرمول شيميايي که موارد اوليه دارو 
بر اساس آن توليد ميشود، در همه دنيا مشترک است و نميتوان گفت 
که داروهاي ايراني با مشابه خارجي آن متفاوت هستند.« با اين حال 
وزير بهداشت در نشست هفته گذشته خود به موضوع کيفيت داروهاي 
ايراني اشاره کرده و گفته است: » امسال يکي از سختترين سالهاي بعد 
از انقلاب اسلامي است، در روزهاي سخت دو کار اساسي بايستي انجام 
دهيم؛ اول اين که مديريت را از کميت به کيفيت سوق دهيم ديگر اينکه 
از توانمندي مديريت منابع به جاي منابع استفاده کنيم.« او در اين 
سخنان به اين موضوع پرداخته که با توجه به برطرف شدن نياز کشور به 

دارو بايد کيفيت آن را افزايش داد. 
دلایل بياقبالي داروي ایراني

سعيد نمکي، وزير بهداشت به طور ضمني به کيفيت پايين داروهاي 
ايراني نسبت به نمونههاي خارجي اشاره کرده است. نيما برازجانيان، 
خبري  نشست  در  هم  عبيدي  دکتر  داروسازي  مديره  هيئت  رئيس 
پنجمين نمايشگاه بينالمللي »ايران فارما« که مهرماه امسال برگزار شده، 
درباره چالشهاي پيش روي صنعت دارويي ايران گفته است: »امروز با 
وجود اينکه درصد زيادي از داروهاي مورد استفاده را در کشور توليد 
ميکنيم، با چالشهاي زيادي هم روبهرو هستيم. بعد از 40 سال امروز 
ميتوانيم اين را بگوييم که مردم و همچنين پزشکان اعتماد کافي را 
به صنعت داروي داخلي ندارند. ما با وجود اينکه ارزانترين داروها را در 
کشور توليد مي کنيم اما دسترسي به آنها خوب نيست.«او همچنين 
گفته است: »ما نتوانسته ايم بيماريهاي قلبي و عروقي، بيماريهاي تنفسي 
و ديابت را بهخوبي پوشش دهيم. رابطهي ما با پزشکان فراموش شده و 
به اندازهي کافي آنها به ما اعتماد ندارند. در صنعت دارويي خامفروشي 
کرديم و به جاي اينکه بيمارمحور باشيم، کالامحور شدهايم. فقط برايمان 
مهم بود تا بازار را تامين کنيم. اين موضوع به نظام ژنريک ما بازمي گردد. 
ما نظام ژنريک را به نظام فروش محصولات تبديل کرديم، بدون اينکه 

رابطه ي خوبي با پزشکان داشته باشيم.«
صابر نامي اما در اين مورد نظر ديگري دارد. او اگر چه نقش پزشکان 
را در صنعت دارويي ايران مهم ميداند اما معتقد است که بخشي از 
بياعتمادي مردم به داروهاي ايراني توسط جامعه پزشکي رقم ميخورد.
نامي ميگويد: »بعضي از پزشکان با شرکتهاي دارويي خارجي در ارتباط 
هستند و به بهاي سفرهاي خارجي و حضور در نمايشگاههاي بينالمللي 

با هزينه شرکتها به تبليغ داروهاي غيرايراني ميپردازند.«

تا پايان سال 1398؛

سهام عدالت آزاد مي شود

فرار مالياتي 15هزار ميليارد توماني کارتهاي بازرگاني اجاره اي

خودکفايي دارو واقعي است؟

معاون اول رئيس جمهور:

تأمین اجتماعی در 
 4 ماه اخیر 
7 ماه از مطالبات 
معوق مراکز 
درمانی را 
 پرداخت 
کرده است 

معاون اول رئيس جمهور گفت: به گفته سالاری 
مدير عامل سازمان تامين اجتماعی در 4 ماه به اندازه 
آنها  سوی  از  قرارداد  طرف  مراکز  مطالبات  ماه   7
پرداخت شده است. ميزان پرداختی دولت به بخش 

درمان نيز بايد سرعت بيشتری بگيرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی سازمان تأمين 
اجتماعی، دکتر اسحاق جهانگيری در آيين نکوداشت 
دولت  سوی  از  داشت:  اظهار  بيمه سلامت  ملی  روز 
اعلام می کنم که بخش سلامت به عنوان مهمترين 
دغدغه زندگی مردم قرار نيست از اولويت خارج شود 
سلامت  مسئله  همچنان  که  دهيم  می  اطمينان  و 
دغدغه اصلی است و دولت بدنبال اين است که طرح 
تحول با اصلاحاتی که صورت گرفته به خوبی پيش 

تامين  بايد  نيز  بيمه سلامت  منابع  و همچنين  ببرد 
قرارداد  طرف  مراکز  مطالبات  بتوانند  آنها  تا  شود 
در  جمهور  رييس  اول  کنند.معاون  پرداخت  را  خود 
ادامه با اشاره به آغاز اجرا و رونمايی از طرح پوشش 
اين  اجباری بيمه همگانی سلامت تصريح کرد: آغاز 
طرح اتفاق مهمی است که همه دستگاه های اجرايی 
جديت  با  را  آن  بايد  بهداشت  وزارت  خصوص  به  و 
پيگيری کند.وی افزود: اين طرح جديد که با همکاری 
وزارت بهداشت، وزارت تعاون، بيمه سلامت و سازمان 
ها  رسانه  کمک  با  بايد  شده  ايجاد  اجتماعی  تامين 
رسانی  اطلاع  مردم  برای  به خوبی  ملی  رسانه  بويژه 
شود و همه دستگاه های ذيربط نيز بايد برای اجرای 

اين طرح به نحو مطلوب همراهی و مشارکت کنند.

خوشبختانه  کرد:  نشان  خاطر  جهانگيری  دکتر 
دکتر نمکی وزير دلسوز و دانشمند وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی نسبت به تغيير و تحول نظام 
مديران  و  مسئولين  همه  و  دارد  جدی  باور  سلامت 
بخش بيمه کشور نيز پای کار آمده اند تا طرح تحول 

سلامت به نحو مطلوب استمرار پيدا کند.
وی يکی از موفقيت های طرح تحول سلامت را 
ايجاد پرونده الکترونيک سلامت افراد توصيف کرد و 
افزود: در تحقق دولت الکترونيک اين گام از مهمترين 

و اولين اقدامات بود که ادامه خواهد يافت.
در اين مراسم با حضور معاون اول رييس جمهور 
سازمان  فقيد  مديرعامل  نوربخش  دکتر  خانواده  از 

تامين اجتماعی قدردانی شد.


